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Bogomil Gerlanc 

Slovenska knjiga mi je bila od mladosti vedno 
dosegljiva in sem ji posvečal povsod do danes 
svoje moči, kolikor sem mogel. Zelo živo sem 
spremljal kulturno življenje že v Trstu v letih 
1919: drama v Narodnem domu (1920 požgan). 
Spominjam se literarnega večera z nastopom Sil
vestra Skerla. Jeseni 1919 sem odšel v Maribor. 
Po prvih mesecih orientacije v novem okolju se 

spominjam, da je zaživelo živahno literarno življenje na srednjih šolah 
in tudi na učiteljišču. Kako je bilo na gimnaziji, vemo iz zapiskov 
Antona Slodnjaka, ki je bil tedaj že na univerzi. 

Med nami dijaki je bilo seveda veliko besed o literarnem gibanju 
in posebej ob novih avtorjih. Tudi o Podbevšku in Kogoju. Njun 
večer v Mariboru je privabil polno dvorano. Mene je pritegnil Kogoj 
— sam sem se z glasbo intenzivno ukvarjal, medtem ko je Podbevškov 
preveč samozavesten nastop in zanikanje vrednot pesništva drugih, 
v prvi vrsti generacijo Otona Zupančiča, odbijal mladino v veliki večini. 
Bilo je preveč teatralnosti in gostobesednosti, ki ni prepričevala, prej 
odbijala. Seveda je bilo tudi nekaj mladih na njegovi strani. O tej 
pretiranosti in nabuhlosti v jeziku pri Podbevšku pa smo mladi debatira
li na mrtvo. Kakšen odmev je imelo vse to v širšem obsegu, ne pomnim. 

Kogoj, ki je spremljal Podbevškove recitacije na klavirju, s svojo 
muziko ni bil tako »pomemben« akter teh nastopov in kolikor se spo
minjam, o njegovem delu — kompozicijah ali improvizacijah ni tekla 
beseda med nami. Rekel bi, da smo tisti, ki smo imeli kakšen stik ali 
zvezo z glasbo, videli v njem pač nekaj novega in nam je avtor že 
zaradi tega imponiral. Pri Kogoju ni bilo sledi teatra in lova za publiko. 

Seveda se sedaj, po toliko letih težko zamislim v pojav obeh 
in v morebitno nadrejenost ali podrejenost muzike besedam. Ne vem, 
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če so tudi iz klavirja letele »bombe«, in če me spomin ne vara, je bila 
glasba bolj samosvoja. 

V počitnicah sem bil z Bratkom Kreftom in drugimi tovariši na 
potepu po Slovenskih goricah, temu je sledila ustanovitev neke gleda
liške amaterske družine, ki je povezala učiteljiščnike in gimnazijce pri 
uprizoritvi Cankarjeve Lepe Vide v Mestnem gledališču. Režiral je 
Milan Skrbinšek. Da smo v teh okvirih imeli velike (!) debate okoli 
literature, še dobro vem: npr. novi Dom in svet 1920—22, Stanko 
Majcen in še kaj. Ne vem pa, ali je bila tedaj že beseda o mladih v 
Ljubljani, vsekakor pa se ne spominjam Srečka Kosovela. Na splošno 
menim, da nova struja s Tremi labodi ipd. ni imela kaj večjega odmeva 
v Mariboru. 

Ob Gspanu, s katerim sem se že zgodaj spoprijateljil, pa sem spo
znaval njegovo tesno literarno zvezo s Kosovelom. Tako sem tudi 
podprl akcijo za izdajo spominskega zbornika, ki naj bi izšel za sedem
desetletnico rojstva Srečka Kosovela v moji redakciji, urednik pa bi 
bil Alfonz Gspan, založba Mladinska knjiga. Od zasnovanih pogovorov 
je bil izveden le razgovor s prof. Černigojem v Trstu 9. marca 1974. 
Kmalu nato je prijatelj Gspan zbolel in 1977 umrl po hudi bolezni. 
Veliko mi je govoril o odnosih s Srečkom Kosovelom in je bil zelo 
prizadet ob polemiki in grdih izpadih Antona Ocvirka proti njemu. 
Kolikor sem imel vpogled v te stvari, moram odkrito priznati, da sem 
stal na strani Gspana. 

To bi bilo vse, kar moram še povedati o tej temi. 


